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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

Beslut 

Ordförande Lotta Edholm (L) och vice ordförande Karin 

Lekberg (S) utsågs att justera protokollet från dagens 

sammanträde. Justering av protokoll ska ske senast torsdagen 

den 28 november 2019. 
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§ 2   

Anmälan av protokoll  

2.1. Anmälan av protokoll från utbildningsnämndens 

förvaltningsgrupp den 5 november 2019. 

2.2. Anmälan av protokoll från utbildningsnämndens råd för 
funktionshinderfrågor den 5 november 2019. 

 
Beslut 

Anmälan av protokoll från utbildningsförvaltningens 

förvaltningsgrupp den 5 november 2019, samt anmälan av 

protokoll från utbildningsnämndens råd för 

funktionshinderfrågor den 5 november 2019, som blivit 

vederbörligen justerade, anmäls och läggs till handlingarna. 
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§ 3   

Anmälan av beslut från kommunfullmäktige och 

kommunstyrelsen inom nämndens verksamhetsområde 

Beslut från kommunfullmäktige och kommunstyrelsen inom 

utbildningsnämndens verksamhetsområde anmäldes. 

 
Beslut 

Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
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§ 4   

Anmälan av delegationsbeslut, inkomna handlingar m.m. 

Delegationsbeslut 
a) Beslutsrapporter till och med den 31 oktober 2019 

beträffande: 

Förskoleavdelningen 

Grundskoleavdelningen 

Gymnasieavdelningen 

Avdelningen för ekonomi och styrning 

Avdelningen för utveckling och samordning 

Avdelningen för personal och kompetensförsörjning 

 

b)  Anmälan av anställningsbeslut oktober månad 2019.  

21 anställningsbeslut enligt ärendegrupp 1002 och 1002a.  

 

c)  Anmälan av beslut om att skolplikten upphör på grund av        

     varaktig vistelse utomlands, 149 stycken beslut från oktober        

      2019, ärendegrupp 407a, dnr 4.2.3-9876/2018.  

 

d)  Ordförandebeslut 2019-10-10 gällande firmatecknare för     

      utbildningsnämnden.  

 

e)  Samverkansavtal. Stödmaterial församverkan mellan skolan   

     och socialtjänsten, dnr. 1.7.1-9239/2019. 

 

Inkomna handlingar 
f)  Överklagande av beslut om avstängning av elev i  

     gymnasieskolan. 

 

Övrigt  
g)  Anmälan av rapporterade anmälningar avseende kränkande 

      behandlingar 1 oktober – 31 oktober 2019. 

 

 
Beslut 

Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
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§ 5   

Månadsrapport 

Ekonomisk rapport för oktober 2019 anmäldes. 

 
Beslut 

Anmälan godkänns och läggs till handlingarna. 
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§ 6   

Handlingsplan mot våld i nära relationer och 
hedersrelaterat våld och förtryck 2019-2020 
 
 
Beslut 

1. Att godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med en 

uppföljning av arbetet med handlingsplanen. 

3. Att därutöver anföra följande: 

 

Vi vill börja med att tacka förvaltningen för en fullödig och 

kärnfull handlingsplan mot hedersrelaterat våld och förtryck 

samt våld i nära relationer.  

 

Hedersförtrycket är en av de mest avgörande frihetsfrågorna i 

vår tid. Alla barn och unga i Stockholms stad har rätt att 

utveckla sina egna intressen, personlighet och framtid.  

 

Skolan spelar en avgörande roll i att upptäcka elever som 

befaras drabbade av hedersförtryck och lotsa dem till rätt hjälp. 

Kartläggningen ”Det hedersrelaterade våldets och förtryckets 

uttryck och samhällets utmaningar” som genomfördes i 

Stockholm, Göteborg och Malmö och som publicerades 2018 

visar att cirka 70 procent av utsatta ungdomar anger att de i 

första hand skulle vända sig till skolpersonal för att få hjälp. 

Detta belyser skolans centrala roll och gör eventuella brister 

inom skolan särskilt allvarliga och därför är det avgörande att 

det finns konkreta rutiner när en lärare, elevhälsopersonal eller 

annan medarbetare inom skolan misstänker att en elev utsätts för 

hedersförtryck.  

 

Vi vill understryka vikten och betydelsen av regelbundna och 

noggranna uppföljningar av insatserna som anges i 

handlingsplanen. Regelbundna uppföljningar är viktiga för att 

kunna följa arbetet över tid så att effekten av de genomförda 

insatserna kan åskådliggöras. Därigenom kan det eventuella 

behovet av nödvändiga åtgärder för att förbättra insatserna 

belysas, vilket gör det möjligt att förstärka skyddet för de som är 

utsatta för hedersrelaterat våld och förtryck. Vi ser nu fram emot 

att förvaltningen återkommer till nämnden med en uppföljning 

av hur arbetet med handlingsplanen implementeras. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 25 

oktober 2019, dnr. 1.3.2 -9456/2019.  

 

Utbildningsförvaltningen fick under år 2019 i uppdrag av 

utbildningsnämnden att ta fram en handlingsplan för att 
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motverka hedersförtryck. En utgångspunkt för förvaltningens 

arbete med att ta fram handlingsplanen har varit ”Stockholms 

stads program mot våld i nära relationer och hedersrelaterat våld 

och förtryck 2017 – 2020”.   

 

Personal som arbetar i förskola och skola har en anmälnings-

skyldighet till socialtjänsten när man får kännedom om eller 

känner oro för att ett barn far illa. Förvaltningens förslag till 

handlingsplan mot våld i nära relationer och hedersrelaterat 

förtryck beskriver signaler på att en elev riskerar att leva under 

hedersförtryck eller kan vara utsatt för våld i nära relationer 

samt beskriver bemötande och agerande i den typen av 

situationer. Handlingsplanen beskriver även viktiga aspekter av 

undervisningen, såsom ämnesintegrerad sex- och 

samlevnadsundervisning. Planen omfattar flertalet utbildnings-

insatser, bland annat inriktade på orosanmälningar till 

socialtjänsten, kunskaper kring tecken på utsatthet och att våga 

fråga.  

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med förskoleavdelningen, gymnasieavdelningen och 

avdelningen för stöd kring lärande och elevhälsa samt i 

samverkan med socialförvaltningen och Origo (Stockholms läns 

resurscentrum mot hedersrelaterat våld och förtryck). 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

utbildningsnämndens handlingsplan mot våld i nära relationer 

och hedersrelaterat våld och förtryck 2019-2020. 

 
Yrkanden 

Lotta Edholm (L), Anna Cederschiöld m.fl.(M), Richard 

Åkesson (MP), Claes Nyberg (C)och Christian Carlsson (KD) 

framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall för detta: 

 

Förslag till beslut 

1. Att godkänna förvaltningens förslag till beslut 

2. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med en 

uppföljning av arbetet med handlingsplanen 

3. Att därutöver anföra följande 

 

Vi vill börja med att tacka förvaltningen för en fullödig och 

kärnfull handlingsplan mot hedersrelaterat våld och förtryck 

samt våld i nära relationer.  

 

Hedersförtrycket är en av de mest avgörande frihetsfrågorna i 

vår tid. Alla barn och unga i Stockholms stad har rätt att 

utveckla sina egna intressen, personlighet och framtid.  
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Skolan spelar en avgörande roll i att upptäcka elever som 

befaras drabbade av hedersförtryck och lotsa dem till rätt hjälp. 

Kartläggningen ”Det hedersrelaterade våldets och förtryckets 

uttryck och samhällets utmaningar” som genomfördes i 

Stockholm, Göteborg och Malmö och som publicerades 2018 

visar att cirka 70 procent av utsatta ungdomar anger att de i 

första hand skulle vända sig till skolpersonal för att få hjälp. 

Detta belyser skolans centrala roll och gör eventuella brister 

inom skolan särskilt allvarliga och därför är det avgörande att 

det finns konkreta rutiner när en lärare, elevhälsopersonal eller 

annan medarbetare inom skolan misstänker att en elev utsätts för 

hedersförtryck.  

 

Vi vill understryka vikten och betydelsen av regelbundna och 

noggranna uppföljningar av insatserna som anges i 

handlingsplanen. Regelbundna uppföljningar är viktiga för att 

kunna följa arbetet över tid så att effekten av de genomförda 

insatserna kan åskådliggöras. Därigenom kan det eventuella 

behovet av nödvändiga åtgärder för att förbättra insatserna 

belysas, vilket gör det möjligt att förstärka skyddet för de som är 

utsatta för hedersrelaterat våld och förtryck. Vi ser nu fram emot 

att förvaltningen återkommer till nämnden med en uppföljning 

av hur arbetet med handlingsplanen implementeras.   

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till det gemensamma förslaget från 

Lotta Edholm (L), Anna Cederschiöld m.fl.(M), Richard 

Åkesson (MP), Claes Nyberg (C)och Christian Carlsson (KD) 

och ställde det mot förvaltningens förslag.  

Ordföranden förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet 

med ordförandens yrkande.  

 
Reservation 

Karin Lekberg m.fl. (S) och Tina Kratz m.fl. (V) reserverade sig 

mot nämndens beslut till förmån för förvaltningens förslag.  

 
Särskilt uttalande 

Karin Lekberg m.fl. (S) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

nedan: 

 

Den särskilda granskning av stadens arbete mot våld i nära 

relationer och hedersrelaterat våld och förtryck som 

genomfördes av revisorerna under 2018 visade att nämnderna 

har rutiner och arbetssätt för att upptäcka barn som far eller 

riskerar att fara illa samt för att ge stöd och insatser till dessa. 

Revisorerna konstaterade samtidigt att utbildningsnämnden och 
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stadsdelsnämnderna saknade lämpligt policydokument för 

arbetet. 

 

Det är därför välkommet och viktigt att utbildningsförvaltningen 

tagit fram en gedigen handlingsplan mot våld i nära relationer 

och hedersrelaterat våld och förtryck. Handlingsplanen har 

fokus på kunskap och kompetensutveckling och beskriver 

konkreta aktiviteter för bland annat utbildning av personal som 

ska genomföras under handlingsplanens giltighetstid. 

 

Vi är dock oroade för hur utbildningsnämndens 

underdimensionerade budget för år 2020 kommer att påverka 

implementeringen av handlingsplanen. I och med det stora 

sparkrav som lagts på central förvaltning, kombinerat med 

minskade resurser ut till skolorna, riskerar handlingsplanens 

aktiviteter och mål att inte kunna uppfyllas. Det är mycket 

bekymmersamt när den goda ambitionen inte går ihop med den 

tilldelade budgeten. Vi frågar oss hur den borgerliga majoriteten 

kommer att prioritera detta arbete i relation till andra viktiga 

insatser inom skolans område samtidigt som det ekonomiska 

utrymmet är extremt begränsat.  

 

Rätt kunskap om det hedersrelaterade våldets särskilda 

mekanismer kan vara avgörande för att den som är utsatt kan få 

den hjälp den har rätt till. Vi Socialdemokrater lägger över en 

halv miljard mer till förskola och skola i vårt budgetförslag och 

vi avsätter dessutom extra medel för kompetenshöjande insatser 

om hedersrelaterat våld och förtryck till förskollärare, lärare och 

andra personalgrupper som dagligen kommer i kontakt med 

barn. Det är genom tydliga prioriteringar och resurstilldelning 

som vi kan stödja unga som utsätts för våld i nära relationer 

eller hedersrelaterat våld och förtryck. Inte genom borgerliga 

skattesänkningar, nedskärningar och sparkrav. 
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§ 7   

Handlingsplan för att möta särskilt begåvade elevers 
behov  
 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner utbildningsnämndens 

handlingsplan för att möta särskilt begåvade elevers behov. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 15 

oktober 2019, dnr. 1.3.2-8163/2019. 

 

I budgeten för år 2019 fick utbildningsnämnden i uppdrag att ta 

fram en handlingsplan för hur skolor kan möta särskilt begåvade 

elevers behov. Förvaltningen har tagit fram ett förslag på en 

handlingsplan som innehåller ett antal åtgärder för att personal i 

skolorna bättre ska kunna uppmärksamma och stötta de elever 

som har särskild begåvning i ett eller flera ämnen. Genom 

handlingsplanen ges också en kunskapsöversikt över vad som 

avses med särskilt begåvade elever och hur deras olika behov av 

stöd för att prestera i enlighet med sin förmåga kan se ut.  

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen utveckling och 

samordning i samarbete med grundskoleavdelningen, 

gymnasieavdelningen samt avdelningen för stöd kring lärande 

och elevhälsa.   

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 

beslutar att godkänna handlingsplanen. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  

 
Särskilt uttalande 

Martin Westmont (SD) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

nedan: 

 

Särskilt begåvade barn och ungdomar presterar väl inom 

områden de har särskild fallenhet för. Det är viktigt att vi tar 

hand om denna grupp barn och låter deras kreativitet utvecklas.  

 

Särskild begåvade barn tycker om och stimuleras av att arbeta 

och umgås med likasinnade barn. Staden måste skapa 

förutsättningar för att det också kan ske i större utsträckning än 

vad som sker idag.  
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Därför vill vi att utbildningsnämnden med berörda partier 

utreder möjligheterna att införa en skola för särskilt begåvade 

barn i Stockholms stad. 

 
Ersättaryttrande  

Tove Wiberg Öhman (SD) hänvisade till det särskilda uttalandet 

från Martin Westmont (SD). 
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§ 8  

Revidering av urvalsgrunderna och synliggörande av 
prioriteringsordningen vid placering av elever vid 
skolenheter    
 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner Stockholms stads 

prioriteringsordning vid skolplaceringar. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 25 

oktober 2019, dnr. 1.3.2-8495/2019. 

 

Stadens prioritetsordning och urvalsgrunder vid skolplacering 

behöver ändras för att bli transparenta för vårdnadshavare och 

för att stämma överens med rättspraxis på området. 

Förvaltningen har därför tagit fram ett förslag på en 

prioritetsordning som omfattar dels reviderade urvalsgrunder, 

dels så kallad särskild handläggning. I urvalsgrunderna har 

förvaltningen bland annat lagt in den relativa närhetsprincipen 

som enligt tidigare beslut inte framgick som en av de listade 

urvalsgrunderna. I förslaget ingår också att antagnings-

processen för elever vars vårdnadshavare inte gör något aktivt 

val, tillförs som en av urvalsgrunderna. Förvaltningens förslag 

innebär även att den särskilda handläggningen, som sker för 

t.ex. nyinflyttade elever och elever med skyddad identitet vid 

sidan av det ordinarie ansökningsförfarandet, framgår tydligt. 

Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner Stockholms stads 

prioriteringsordning vid skolplacering. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samverkan med grundskoleavdelningen.   

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Utbildningsförvaltningen föreslår att utbildningsnämnden 

godkänner Stockholms stads prioriteringsordning vid 

skolplaceringar. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 9  

Köksombyggnad på Hagsätraskolan  

Förslag till genomförandebeslut  

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag för 

köksombyggnation på Hagsätraskolan till en kostnad om 

cirka 26,5 mnkr och med en hyreshöjning om cirka 1,65 

mnkr första året. 

2. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag 

gällande evakuering till en kostnad om cirka 3 mnkr. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 23 

oktober 2019, dnr. 2.6.3-6051/2017. 

 

Hagsätraskolans kök ingår i utbildningsförvaltningens 

prioriteringslista för kök 2017. Även SISAB prioriterar köket då 

det är i dåligt skick och i behov av underhållsåtgärder. 

Utmaningarna kopplade till köket i dagsläget är att det inte 

uppfyller myndighetskraven, att leverans- och mottagning av 

varor hindrar att hygienkraven efterlevs samt att ventilationen 

behöver anpassas. 

 

Hagsätraskolans kök ska fortsättningsvis ha kapacitet för 1500 

portioner. I dagsläget producerar köket cirka 1200 portioner. 

Skolan har kapacitet för 760 elever, men levererar även mat till 

Snösätraskolan och Ormkärrskolan.  

 

Enligt tidplan genomförs ombyggnationen läsåret 2020/2021. 

Under byggtiden stängs kök och matsal, och en tillfällig matsal 

ordnas i en av idrottsförvaltningens idrottshallar som ligger i 

nära anslutning. 

 

Ansvars- och kostnadsfördelning gällande myndighetskrav är 

föremål för vidare diskussion med fastighetsägare inom 

projektet.  

Förvaltningens inställning är att SISAB ansvarar för de åtgärder 

som behöver vidtas i kök- och matsal med anledning av 

myndighetskrav. I dagsläget saknar projektet en samsyn 

angående ansvars- och kostnadsfördelningen. 

Utbildningsförvaltningen planerar att lyfta frågan kring 

fördelningen av myndighetskrav i den tolkningsgrupp som finns 

kopplad till samverkansavtalet för att utreda hur 

kostnadsansvaret ska fördelas i projektet. Således kan kostnaden 

komma att minska om tolkningsgruppen delar förvaltningens 

tolkning av samverkansavtalet. 
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Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

och grundskoleavdelningen i samarbete med SISAB, 

representanter från skolan samt samordnande 

huvudskyddsombud. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens förslag för köksombyggnation på Hagsätraskolan 

till en kostnad om cirka 26, 5 mnkr och med en hyreshöjning om 

cirka 1,65 mnkr första året. 

 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden godkänner 

förvaltningens förslag gällande evakuering till en kostnad om 

cirka 3 mnkr. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 10 

Ytterligare en naturskola i Stockholm 

Beslut 

Utbildningsnämnden ger utbildningsförvaltningen i uppdrag att 

etablera en ny naturskola. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 22 

oktober 2019, dnr. 3.4.1-7849/2019.  

 

I en stad med möjligheter för alla är det viktigt att det finns 

förutsättningar för en likvärdig undervisning i alla stadens 

skolor. Utbildningsförvaltningen har därför fått i uppdrag av 

utbildnings-nämnden att utreda placering av en ny naturskola. 

Syftet med uppdraget är att möjliggöra för fler barn att få 

tillgång till naturskoleverksamhet. 

 

I dagsläget har skolor belägna i de norra delarna av staden 

tillgång till Eggeby gårds naturskola på Järvafältet och skolor 

belägna i de centrala delarna en närhet till Naturens Hus beläget 

i Bergianska trädgården på Norra Djurgården. För skolor i 

stadens södra delar finns Fältlabbet – Stockholms mobila 

naturskola, som går att boka för fältundervisning i respektive 

skolas närmiljö.  

 

Förvaltningen föreslår etablering av ytterligare en naturskola 

med tillgång till fasta lokaler på Hökarängsskolan samt en bil 

för att transportera material och laborationsutrustning som stöd 

till skolornas ordinarie fältundervisning. Verksamheten ska 

erbjudas samtliga kommunala skolor i staden för årskurserna  

1-6. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samarbete 

med avdelningen för stöd kring lärande och elevhälsa. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Utbildningsnämnden ger utbildningsförvaltningen i uppdrag att 

etablera en ny naturskola. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 11 

Uppdatering av programmet för upphandling och inköp 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2019/799 

 
Beslut 

Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande 

till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 22 

oktober 2019, dnr. 1.6.1-8017/2019. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts av utbildningsförvaltningens avdelning för 

ekonomi och styrning. Samverkan har skett med samtliga övriga 

avdelningar. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Karin Lekberg m.fl. (S) framlade ett eget förslag till beslut och 

yrkade bifall för detta. 

 

Tina Kratz m.fl. (V) framlade ett eget förslag till beslut och 

yrkade bifall för detta.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med förvaltningens förslag. 

 
Reservationer 

Karin Lekberg m.fl. (S) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 
Förslag till beslut 

 

1. Att delvis godkänna förslaget till nytt upphandlingsprogram 

2. Att därutöver anföra 

 

Förslaget till uppdatering av stadens program för upphandling 

och inköp gör det tydligt att den nuvarande majoriteten saknar 

visioner, utöver de uppenbart ekonomiska.  
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Avsaknaden av målen i Agenda 2030, som bör vara en 

utgångspunkt i stadens program för inköp, är anmärkningsvärt 

då staden ska vara ledande i implementeringen av Agenda 2030. 

Stadens styrdokument bör vara relaterade till agendan och 

inköpare måste få utbildning i hur upphandlingar kan bidra till 

att nå de 17 hållbarhetsmålen. De tre uppsatta målen majoriteten 

valt att fokusera programmet på är i huvudsak av ekonomisk 

natur. Att arbeta med Agenda 2030 i inköpsarbetet innebär 

bland annat att i upphandlingsarbetet utgå från mänskliga 

rättigheter och ha insikt om hur stadens agerande påverkar 

världen utanför staden. Det ger vidare en god grund för 

jämställdhetsarbete i upphandlingen.  

 

Det är förvånande att staden som en stor aktör på 

upphandlingsområdet inte verkar vilja påverka och skapa ett 

mervärde för pengarna. Genom att ställa krav på leverantörer 

och på de varor och tjänster som upphandlas kan upphandling 

bidra inte enbart till en ekonomisk och kvalitativ hållbarhet, 

utan även till socialt och demokratiskt ansvarstagande samtidigt 

som välfärden utvecklas och medborgarnas behov tillgodoses. 

Vi vet av erfarenhet att sociala krav i upphandling kan bidra till 

kompetensförsörjning för företagen och en inkluderande 

arbetsmarknad där medborgarna ges bättre förutsättningar för 

delaktighet i samhället genom att komma ut i arbete och praktik. 

Därför är det oroande att se att majoriteten nu går från att ställa 

krav på leverantörerna i syfte att minska arbetslösheten för 

grupper utanför arbetsmarknaden och öppna upp för anställning 

och praktik, till att istället uppmana nämnder och bolag till att 

endast sträva efter att nå samma mål. 

 

Sedan det nu gällande programmet för upphandling och inköp 

antogs i kommunfullmäktige har lagen ändrats så att det går att 

ställa krav om lön, semester och arbetstid i upphandlingar. Den 

typen av krav möttes av mothugg från delar av den nuvarande 

majoriteten när stadens innevarande upphandlingsprogram 

antogs. Man argumenterade då för att det hämmade 

småföretagandet. Vi Socialdemokrater anser att stadens 

leverantörer inte ska kunna skaffa sig konkurrensfördelar genom 

bristande arbetsvillkor för sina anställda. Den idén leder bara till 

osund konkurrens som slår ut de schysta företagen. Därför är det 

mycket oroande att alla skrivningar om kollektivavtalsliknande 

villkor nu styrks från programmet. Vi ser stora risker i att inte 

fortsatt belysa de arbetsrättsliga villkoren i stadens 

upphandlingsprogram, oavsett nu gällande lagstiftning.  

 

Bedömningen av om det föreligger ett behov av att ställa 

arbetsrättsliga villkor måste göras i den enskilda upphandlingen 

och ansvaret för det kan den upphandlande enheten inte avhända 

sig. För de fall det är behövligt ska den upphandlande enheten 
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även som särskilda kontraktsvillkor ange villkor i enlighet med 

ILO:s åtta kärnkonventioner. Det ställer stora krav på de 

enheterna att göra dessa bedömningar då de inte kan förväntas 

ha kunskap om de arbetsvillkor som gäller för hela 

arbetsmarknaden. Vilka faktorer som ska påverka bedömningen 

av när det är behövligt att ställa särskilda arbetsrättsliga 

kontraktsvillkor kommer att variera med tiden vilket kräver en 

stor arbetsinsats av den upphandlande enheten. 

 

Denna behövlighetsbedömning kräver en god insikt i olika 

branscher och därför gav vi servicenämnden ett övergripande 

ansvar för att tillhandahålla konsultativt stöd vid användning av 

arbetsrättsliga villkor i upphandlingar. Detta togs dock bort av 

den nuvarande majoriteten.   

 

Vidare anser vi att programmet bör gå längre i meddelarfriheten 

än vad lagen kräver för att stärka förtroendet för stadens 

upphandlingsarbete. Även anställda, underkonsulter och 

underleverantörer bör kunna påtala oegentligheter, för att bidra 

till en hög affärsmässighet. Även detta är något som ska 

behövlighetsbedömas i relation till proportionalitetsprincipen, 

de anställdas lojalitetsplikt och skyddet för företagshemligheter, 

men då privata aktörer i allt större utsträckning sköter 

verksamheter som historiskt sett har varit en kommunal 

angelägenhet är det nödvändigt att utsträcka meddelarfriheten. 

 

I programmet hänvisas till stadens miljöprogram och 

handlingsplaner som styrande och vägledande i upphandlings- 

och inköpsarbetet, samt att miljö- och klimataspekter framgår av 

bilagor. Upphandling av livsmedel pekas dock särskilt ut i 

programmet, vilket tenderar att göra programmet inkonsekvent 

och otydligt. En komplettering med tydligare miljö- och 

klimatkrav bör ske. Till exempel har transporter, kemikalier, 

energianvändning, hantering av byggavfall och schaktmassor en 

stor påverkan och bör stå med i programmet. 

 

Slutligen vill vi stämma in i utbildningsförvaltningens synpunkt 

att programmet saknar skolans specifika förutsättningar och 

behov utifrån ett barnperspektiv, särskilt med hänsyn till att 

barnkonventionen blir svensk lag från och med 1 januari 2020. 
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Tina Kratz m.fl. (V) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 
Förslag till beslut 

 

Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 

 

Att där utöver anföra 

 

Vänsterpartiets uppfattning är att offentlig upphandling och 

inköp ska användas för att driva samhällsutvecklingen i en 

ekologiskt, socialt, demokratiskt och ekonomiskt hållbar 

riktning. 

I grunden behöver staden i större utsträckning bedriva 

samhällsviktiga tjänster i egen och i ideell regi, för att värna 

välfärden för stockholmarna och stoppa skatteslöseriet som ger 

vinstsyftande bolag rätten att tjäna grova pengar på skolor, 

gruppboenden och äldreboenden. Fortfarande är kommunal regi 

den enda garanten för att tillgodose allmänhetens insyn, rätten 

till kollektivavtal och direkt rådighet för staden att ingripa när 

verksamheter inte fungerar. 

 

Det program som vi var med om att ta fram under den förra 

mandatperioden, som redan revideras av den nya majoriteten, 

gav staden större möjligheter att ställa krav på exempelvis 

utbildningsnivå, bemanning och yrkesmässig förmåga att 

leverera det som staden beställer. Klausulen för meddelarfrihet 

breddades och stadens leverantörer skulle inte få 

konkurrensfördelar genom bristande anställningsvillkor. Krav 

skulle ställas på särskilda kontraktsvillkor i nivå med svenska 

kollektivavtal så långt det var ändamålsenligt och möjligt enligt 

lag, när leverantörerna inte var kollektivavtalsanslutna. För 

första gången i stadens historia ställdes krav på tjänstepension i 

upphandlingen av hemtjänsten. Programmet hade också ett 

uttalat syfte att bidra till miljöprogrammets ambitioner. 

Införandet av sociala krav och miljökrav bidrog tydligt till målet 

om ett Stockholm för alla.  

 

Avsaknaden av viktiga sociala och miljörelaterade krav i det 

program som dåvarande alliansen införde bidrog till sämre 

kvalitet och underbudskonkurrens. Givetvis välkomnar vi därför 

att man behåller en hel del i nuvarande program och vill skärpa 

vissa skrivningar om miljö, klimat, djurskydd och etisk handel. 

Frågan är vad det betyder i praktiken. 

 

Vi ifrågasätter starkt varför vartenda ord om krav i nivå med 

svenska kollektivavtal tas bort ur programmet, där vi istället ser 

behov av högre ambitioner. Möjligheten att exempelvis arbeta 
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för att kunna kräva försäkringar för de anställda verkar inte vara 

något som majoriteten vill prioritera.  

 

Vi saknar också ambitioner att utvärdera den bristande 

kontinuiteten som LOU-upphandlingar inom välfärden innebär 

eller att ens vilja skydda LSS-verksamheter från sådana 

upphandlingar. Tidigare text om strävan mot uppföljnings- och 

rapporteringsrutiner som gör det möjligt med en neutral 

jämförelse för utförare i valfrihetssystemen har strukits liksom 

att särskild hänsyn ska tas till ILO:S grundläggande 

konventioner om mänskliga rättigheter. 
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§ 12 

Möjligheternas Stockholm - Vision 2040  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr. KS 2019/483. 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen anmälde ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 16 

oktober 2019, dnr. 1.6.1-7203/2019. 

 

Kommunstyrelsen har till utbildningsnämnden remitterat 

förslaget till ”Vision 2040 – Ett Stockholm för alla”. Förslaget 

är en revidering av den tidigare visionen där kunskaper om 

trender och globala strukturer, som har betydelse för 

Stockholmsregionen har inarbetats. Förslaget anknyter till 

inriktningsmålen i kommun-fullmäktiges budget och under de 

tre huvudrubrikerna ”Mångsidig storstad för alla”, ”Hållbar, 

dynamisk och växande” och ”En smart och innovativ stad” 

anges hur stadens verksamhet bör vara utformad år 2040. Under 

huvudrubrikerna finns underrubriker och till dem hör texter som 

närmare beskriver det önskade läget år 2040 för de olika 

kommunala verksamhetsområdena. 

 

Förvaltningen ställer sig i huvudsak positiv till förslaget. Att 

visionen ansluter till mål i fullmäktiges budget, som ligger 

närmare dagens verklighet och verksamhet, gör det lättare att 

förhålla sig till innehållet. Till stor del överensstämmer 

beskrivningen under rubriken ”En likvärdig och hållbar skola 

för alla” med skollagen och läroplanerna, liksom med 

utbildningsförvaltningens uppfattning om ett önskat läge. 

Förvaltningen anser dock att vissa begrepp och formuleringar, 

liksom layouten, behöver ses över och förtydligas. 

 

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att överlämna 

förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar 

på remissen. 
 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samverkan med samtliga avdelningar. Utbildningsnämndens 

råd för funktionshinderfrågor har också lämnat synpunkter. 

 

Utbildningsnämndens funktionshinderråd är i huvudsak positiva 

till revideringen av Vision 2040, men lyfter viss problematik 

kring framställningen av personer med funktionsnedsättning i 
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bild, så som de presenteras i dokumentet. Rådet skulle gärna se 

en bredare representation i bild av personer med 

funktionsnedsättning. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden beslutar att 

överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen 

som svar på remissen. Beslutet föreslås bli justerat omedelbart 

med anledning av remissens svarstid. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Karin Lekberg m.fl. (S) framlade ett eget förslag till beslut och 

yrkade bifall för detta. 

 

Tina Kratz m.fl. (V) framlade ett eget förslag till beslut och 

yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Karin Lekberg m.fl. (S) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 
Förslag till beslut 

 

1) Att avslå förslaget till Vision 2040 – Möjligheternas 

Stockholm 

2) Att låta Vision 2040 – Ett Stockholm för alla med 

tillhörande Färdplan för ett Stockholm för alla fortsätta att 

vara stadens vision 

3) Att därutöver anföra   

 

Inledningsvis kan vi konstatera att antagande av nya visioner 

vart fjärde år riskerar innebära att långsiktigheten och tilltron till 

färdriktningen blir begränsad. Om man ändå väljer att revidera 

en vision som stadens verksamheter framgångsrikt jobbat för 

bör det finnas starka skäl för det. Några sådana går knappast att 

utläsa av ärendet utan får snarare ses i ljuset av att den 

dåvarande borgerliga oppositionen, vid antagandet av Vision 

2040 – Ett Stockholm för alla, uttalade ambitionen att upphäva 

visionen vid ett maktskifte.  

 

Det formella skälet för att vilja upphäva visionen var 

uppfattningen att den förankrats för dåligt. När samma 

borgerliga politiker nu i majoritet presenterar ett förslag till ny 
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vision är det ett dokument som på intet sätt förankrats brett, 

möjligtvis med undantag av en utvald reklambyrå. Hade de 

borgerliga partierna menat allvar med sin uppfattning från 

tidigare behandling skulle ärendet ha hanterats annorlunda.  

 

Med det sagt är det varje majoritets möjlighet att föreslå en 

ändring av stadens vision. I detta fall väljer den borgerliga 

majoriteten att medvetet distansera sig från målet ett Stockholm 

för alla. Det är begripligt sett till den förda politiken.  

 

När hyresrätter säljs ut och färre bostäder produceras och när 

skatten sänks på bekostnad av skolans, omsorgens och kulturens 

förutsättningar är det inte steg på vägen mot en stad för alla. 

Snarare mot en stad för några få. 

 

I grunden handlar det om att diskrepansen mellan det som står i 

visionen och det som är den faktiska politiken är alltför stor.  

 

Låt oss bara peka på några tydliga illustrationer. 

 

• Stockholm ska vara en av världens tryggaste städer. Det är 

naturligtvis en gemensam målsättning för oss alla. I verkligheten 

har dock antalet skjutningar aldrig varit så höga som nu och 

samtidigt minskas resurserna till förebyggande arbete. 

• I Stockholm känner invånarna sig delaktiga och har 

inflytande. Det står i skarp kontrast mot den borgerliga 

majoritetens beslut att avlöva stadsdelsnämnderna på 

ekonomiska resurser för lokal demokrati. 

• Stadens förskolor och skolor är väl ansedda och håller en 

hög kvalitet. Detta mål kommer inte att uppnås med en kraftigt 

underfinansierad budget med sparkrav och nedskärningar på 

stadens skolor och förskolor. 

• Stockholm har en välfungerande arbetsmarknad som skapar 

en hög sysselsättning. Just nu är utvecklingen den motsatta. 

Minskade ambitioner för arbetsmarknads- och utbildningspolitik 

gör att antalet i behov av försörjningsstöd på grund av 

arbetslöshet har ökat alla årets månader. 

• Yrkeskunnandet hos alla de som arbetar inom välfärden tas 

tillvara och är en utgångspunkt för allt kvalitetsarbete. Det är ett 

viktigt mål men i själva verket har åtskilliga förslag för tryggare 

anställningar för välfärdsarbetare avslagits under året och 

stadens personal- och jämställdhetsutskott har lagts ned. Ett 

exempel är den lönesatsning för lärare i ytterstaden som nu 

avslutas av den borgerliga majoriteten. 

• I det sociala arbetet finns tydligt fokus på det förebyggande 

arbetet och tidiga insatser. Om man bortser från att stadsdelarna 

i år fick 66 miljoner kronor mindre till barn, kultur och fritid 

vilket nu syns i många av de åtgärder som skapar förebyggande 

insatser.  
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• Det skapar en levande stad där alla barn och ungdomar 

erbjuds en trygg och inspirerande uppväxtmiljö med plats för 

lek, kreativitet och vila. Men inte om man bor i exempelvis 

Skarpnäck och vill ta del av parklekarna. Flera är tills vidare 

stängda. 

• Biblioteken är viktiga mötesplatser för kultur- och 

samhällsfrågor som främjar barns och ungas läslust och lust att 

lära. Nedstängda bibliotek, nedlagt bokkollo och inställda 

skolbesök talar ganska mycket ett annat språk. 

• Kulturskolan är tillgänglig och jämlik och når barn och unga 

i hela staden med en bred blandning av musik, dans, teater och 

konst. Bra målsättning. Lätt att dela. Men vägen dit är inte 

uppsagd personal, inställda kurser och anmälningskaos. 

• I stadens verksamheter förenas höga ambitioner för 

välfärden med omfattande investeringar och en stabil och 

långsiktigt hållbar ekonomi. Standard an Poor´s har varnat för 

sjunkande kreditbetyg och stadsledningskontoret har 

återkommande varje månad varnat för den icke hållbara 

ekonomi som nuvarande politik innebär. 

• Världens bästa skola finns på Järva, Skärholmen har den 

hippaste konsthallen i norden, i Farsta trängs sverigeeliten med 

de glada amatörerna i de ultramoderna idrottsanläggningarna. 

Tätheten bland restaurangerna i Hagsätra-Rågsved är 

svårslagen. Författarna till visionen pekar själva ut detta som 

drömmar. Det är bra att ha drömmar – men ska de bli verklighet 

behöver politiken driva åt det hållet. Låt oss konstatera att 

nuvarande majoritet inte räknat upp den socioekonomiska 

ersättningen till förskolor på bland annat Järva, att anslagen till 

kultur minskats rekordmycket samt att den enda stora 

idrottsinvesteringen som gjorts är i innerstaden och inte i 

ytterstaden. Vad staden gjort för restaurangutbudet i Rågsved 

vet vi faktiskt inte.  

 

Listan på områden där de fina orden inte stämmer med vad som 

genomförts kunde varit längre. Det är inget fel att ha ambitioner 

som går utöver vad man hittills genomfört. Tvärtom är det en 

naturlig del av en vision som utvecklar staden på sikt. Om det, 

på område efter område, däremot visar sig föras en politik som 

är motsatt mot de fina orden och när medborgarna upplever att 

visionen mer blir av en reklambyråprodukt än ett styrande 

dokument för vad som händer i stadens verksamhet blir värdet 

av visionen lägre. 

 

När Stockholm antog visionen om Ett Stockholm för alla, 

anförde de borgerliga partierna i sin reservation att visionen för 

mycket fokuserade på stadens egna verksamheter och vad dessa 

skulle göra. Det förslag till vision som nu presenterats har tagit 

intryck av denna kritik och avstår nästan helt från att precisera 

vad stadens verksamheter ska göra för att uppnå önskelistan. Vi 
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tror att det riskerar innebära en svagare måluppfyllelse och i 

förlängningen att det inte bidrar till möjligheternas Stockholm.  

 

Vi anser därför att stadens verksamheter även framgent bör 

arbeta i enlighet med den gällande visionen om Ett Stockholm 

för alla och att förslaget därmed bör avslås.      

 

 

Tina Kratz m.fl. (V) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 
 

Förslag till beslut 

 

Att  avstyrka Vision 2040 – Möjligheternas Stockholm  

 

Att  Vision 2040 – Ett Stockholm för alla och tillhörande 

Färdplanen för ett  Stockholm för alla även 

fortsättningsvis ska utgöra visionen för staden 

 

Att  därutöver anföra 

 

Vänsterpartiet anser att nuvarande Vision 2040 – Ett Stockholm 

för alla har kunskapsbaserade förutsättningar att tillsammans 

med Färdplanen för ett Stockholm för alla, som arbetades fram 

under förra mandatperioden, fungera utmärkt som måldokument 

även denna mandatperiod. Särskilt som inga andra argument än 

maktskiftet har framkommit som skäl för en revision av stadens 

vision. 

 

En vision som byts varje mandatperiod blir i stort sett 

verkningslös i arbetet med att styra stadens långsiktiga 

utveckling. Om en vision ska stå sig över politiska 

majoritetsskiften krävs ett annat grepp än att av maktpolitiska 

skäl revidera en vision som endast verkat i några få år.  

Staden och stockholmarna tjänar inte på att majoriteten av 

prestigeskäl undergräver syftet med ett långsiktigt visionsarbete, 

och vi vet inte ens om en reviderad version kommer att 

kombineras med gedigna kunskapsbaserade strategier som i 

färdplanen.  

 

Utbildningsförvaltningen skriver i sitt svar att: Det är dock inte 

oproblematiskt att förhålla sig till texter där det inte finns några 

målkonflikter mellan olika verksamheter, grupper och delar i 

staden och där utmaningar saknas. Och vi kan inte annat än att 

hålla med och vi anser att förslaget till Vision 2040 visar på att 

man inte tar frågan på allvar. Det svåra är inte att formulera 

framtidsdrömmar, utan vad som krävs är faktabaserade 

strategier som leder framåt. 
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Utbildningsförvaltningen lyfter vidare flera viktiga perspektiv 

som de saknar i dokumentet så som segregation, stadens 

uppdrag om likvärdig utbildning och kompensatoriska insatser, 

strategisk och långsiktig skolplanering och ett 

folkhälsoperspektiv. Vi hoppas att den styrande majoriteten tar 

till sig dessa synpunkter i sitt fortsatta arbete.  

 

Vänsterpartiet anser dock att staden ska bygga vidare på 

färdplanen som bygger på forskning och de gedigna 

kunskapsunderlag som togs fram inom ramen för 

Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm. 

Kommissionens uppdrag var att uppdraget att analysera 

skillnader i livsvillkor i staden och föreslå åtgärder för en jämlik 

och socialt hållbar utveckling på både lång och kort sikt. Genom 

att förkasta allt det grundläggande och forskningsbaserade 

arbete som gjordes går stadens miste om att utveckla strategier 

på medellång sikt, längre än varje årlig budget, för att utveckla 

staden på ett hållbart sätt. Färdplanen täcker redan många 

viktiga områden, men vi ser framöver ett behov av 

kompletteringar med nya kunskapsunderlag. 

 
Särskilt uttalande 

Martin Westmont (SD) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

nedan: 

 

Sverigedemokraterna Stockholms Stads ambition är att 

Stockholm ska vara en stad där alla medborgare har möjlighet 

att, inom ramen för lagar och god samhällsanda, leva sina liv i 

trygghet. Genom att möjliggöra för alla stockholmare, oavsett 

kön, ålder eller annan grupptillhörighet att kunna röra sig 

obehindrat i staden kan grunden för detta skapas. Stockholm år 

2040 ska vara en stad där människor inte inskränks i sin vardag 

på grund av rädsla för kriminalitet. 

 

Stockholm år 2040 är en stad med välutbyggd infrastruktur, god 

bostadsförsörjning, en sund närmiljö och inte minst en trygg 

skola för våra barn. 

 

Stockholm år 2040 ska vara en innovativ storstad som både 

skapar och attraherar personer med spetskompetens till att 

studera, arbeta och bo i staden. Stockholms varumärke som en 

trygg och säker stad är i sig en bidragande faktor till stadens 

fortsatta goda innovationsklimat och en förutsättning för fler 

utländska investeringar i Stockholm. 

 
Ersättaryttrande  

Tove Wiberg Öhman (SD) hänvisade till det särskilda uttalandet 

från Martin Westmont (SD). 
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§ 13 

Prövning av rektors beslut om omedelbar avstängning av 

elev vid S:t Eriks gymnasiesärskola 

Beslut 

Beslutet publiceras inte. 
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§ 14 

Övriga frågor 

Skrivelse från Liberalerna, Moderaterna, Miljöpartiet, 

Centerpartiet och Kristdemokraterna, angående resursskolor, 

inkom till förvaltningen för beredning.  


